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Havi előfizetési díj: 43 forint 
Ára: 1.80 forint 

Á városkörnyéki községekben 

A közösen vállalt terhek 
könnyebbé válnak 

A jelenlegi településfej-
lesztési lehetőségek ismere-
tében nem tekinthető járha-
tó útnak, hogy egy-egy köz-
ség vezetői csak lakóhelyük-
határán belül gondolkodva 
próbáljanak kielégíteni olyan 
fontos és reális lakossági 
igényeket, mint például az 
egészségügyi alapellátás, 
vagy a kommunális szolgál-
taliisok bármelyike. Különö-
sen így van ez egy-egy nagy-
város vonzáskörzetében, ahol 
magától értetődően és ké-
zenfekvően megvan a lehe-
tőség az összehasonlításra. 
Ila azonban az agglomerá-
ciót alkotó, s egymáshoz kö-
zeli községek szövetkeznek, 
s önmagukban gyenge erői-
ket egyesítik, a közösen vál-
lalt terhekkel könnyebben 
megbirkózhatnak. 

Efféle összefogásra ós 
együttműködésre a Szeged 
vonzáskörzetében lévő köz-
ségek tanácsai már eddig is 
szolgáltak példával — hal-
lottuk Oláh Miklóstól, a sze-
gedi városi pártbizottság tit-
kárától tegnap, szerdán dél-
előtt. Nem véletlen, hogy 
hol. A Szegedi Városkör-
nyéki Bizottság ülésén, ahol 
két, a bevezetőnkben idé-
zett gondolatokat illusztráló 
témát tárgyaltak meg a 
résztvevők. A Szeged kör-
nyéki községekben élők egész-
ségügyi ellátásának helyze-
téről Csergő Tibor városi 
főorvos adott áttekintést. 
Szólt egyebek közt arról, 
hogy a hét végi készenléti 
szolgálatok megszervezésé-
ben, a gyermekszakorvosi 
körzetek kialakításában a 
jövőben a községek összefo-
gására még inkább szükség 
lesz. (E témát a közeljövő-
ben a városi tanács végre-
haj tó bizottsága is tárgyalja, 
ezért részletes ismertetésére 
akkor térünk vissza.) 

A másik városkörnyéki 
aktualitású téma a vezetékes 
gázellátás kérdésköre volt a 
tegnapi ülésen. Kónya József 
sándorfalvi tanácselnök a 
községi tanácsok irányításá-
val megvalósuló program-
ról, Tölgyesi Béla, a városi 
tanács vb építési és közle-
kedési osztályának vezetője 
a szegedi önerős gázhálózat-
építésekről tájékoztatta a 
bizottság tagjait 

A Szeged vonzáskörzetébe 
tartozó3 tiz tanács irányítot-
ta községek közül ötben 
Üllésret Forráskútra, Zsom-
bora. Borríányba és Sándor-
falvára jutott el eddig a gáz. 
A községek zöme 1980-ban 
kapcsolódott be a program-
ba, a kivitelezés jobbára 
1983-ban kezdődött. A terve-
zett körülbelül száz kilomé-
teres hossz.áságú vezetékből 
eddig több mint 60 épült 
meg. Ennek egy része — 
Zsombó, Bordány és For-
ráskút gerincvezetéke — a 
három tanács összefogásának 
köszönhetően. Mint a bizott-
sági ülésen is elhangzott: a 
további bővítéseket és a 
még Csak a kérvényezésig 
eljutott községek bekapcso-
lását nem lehet függetleníte-
ni az országos energiagaz-
dálkodási programtól. 

Leegyszerűsítve: csak ott 
érdemes a gáz bevezetésével 
foglalkozni, ahol a felhasz-
nálás gazdaságos. Ilyetén-
képpen utasí tot ták ' el 1984-
ben Deszk, egy hónappal ez-
előtt pedig Domaszék kérel-

mét. Vagy emlí thet jük Ilösz-
két is, ahol a Dégáz tanul-
mányterve szerint 25 millió 
forintba kerülne a 15 kilo-
méteres gerincvezeték, és 
ehhez. jönne még a községi 
hálózat költsége. A fogyasz-
tói hozzájárulás összege oly 
magas — 50 ezer forint — 
lenne, hogy az OKGT még 
i vizsgálati anyag elkészí-
tését sem engedélyezte. (A 
már említett öt községben 
5—9 ezer forint között moz-
gott a hozzájárulás költsé-
Ce.) 

A szatymaziak szerencsé-
sebb helyzetben vannak — a 
községi tanulmánytervet az 
OKGT jóváhagyta. A kivi-
teli terv elkészítése — a 
nehézipari minisztérium vé-
leménye után — a követke-
ző tervciklus közepére vár-
ható. 

Mint Kónya József és Töl-
gyesi Béla tájékoztatójában 
is elhangzott: az érintet t 
községekben, városi utcák-
ban a lakosság fizetési kész-
sége. társadalmi munká ja a 
bizonyítéka annak, hogy e 
közműfejlesztési forma reá-
lis igényeket elégít kl. 

A Szegedi Városkörnyéki 
"Bizottság ülésén az 1986. évj 
munkatervet is elfogadták: 
a kereskedelmi ellátás, a 
tűzvédelem, a sportlétesít-
mények helyzete és az. á r -
hatósági munka szerepel 
majd a bizottsági ülések 
napirendjén 

P. K 

Magyar 
békemozgalmi 

akciók 
Az Országos Béketanács 

elnökségé szerdán, tegnap 
ülést tartott. A testület meg-
tárgyalta, hogv a magyar bé-
mozgalom milyen akciókkal 
vesz részt október 24. és 31. 
között az ENSZ leszerelési vi-
lágkampanyában. Az ENSZ 
megalakulásának 40. évfor-
dulója alkalmából és a nem-
zetközi békeév magyar nem-
zeti programjának meghirde-
tésére október 24-én a Parla-
mentben ünnepi tanácsko-
zást tartanak, s aznap ünne-
pi hangverseny is lesz A le-
szerelési hét alkalmából 
szovjet küldöttség érkezik 
hazánkba. 

Országszerte előadások, tu-
dományos ülésszakok, vitafó-
rumok és baráti találkozók 
zajlanak majd le. Az Orszá-
gos Béketanács szakbizottsá-
gai önálló akciókat is szer-
veznek, s ebben az időben 
tar t ja Budapesten alakuló 
ülését a Pedagógusok a Bé-
kéért Bizottság. 

Az FDJ delegációja 
Budapesten 

A Magyar Kommunista 
Ifjúsági Szövetség Közoonti 
Bizottsága meghívására 
szerdán Budapestre érkezett 
az NDK-beli Szabad Német 
If júság (FDJ) delegációja, 
amelyet Ebérhard Aurich, 
az. FDJ Központi Tanácsá-
nak első ti tkára vezet. A 
küldöttség meuke/dte meg-
beszéléseit a KISZ Kozpon-
ti Bizottsága Hámori Csaba 
első t i tkár vezette tárgyaló-
csoportjával a kel szerve-
zet előtt álló fő feladatok-
ról 

Duschek Lajosné Szegeden 
Tegnap, szerdán Szegeden 

tartózkodott Duschek La-
josné, az MSZMP Központi 
Bizottságának és az Elnöki 
Tanácsnak tagja, a Magyar 
Nők Országos Tanácsának 
elnöke. A megyei pártbizott-

ság épületében találkozott 
Szabó Sándorral, az MSZMP 
Csongrád Megyei Bizottságá-
nak első t i tkárával, akivel 
időszerű nőpolitikái kérdé-
sekről folytat tak megbeszé-
lést. 

Budapest 

Folytatja munkáját 
azeurópai kulturális fórum 

Köpeczi Béla fölszólalása 
Plenáris üléssel folytatta munkájá t az. 

európai kulturális fórum szerdán, tegnap 
a Budapest Kongresszusi Központban. A 
tavalyi budapesti, szakértői értekezleten 
elfogadott eljárási szabályzatnak megfe-
lelően a helsinki záróokmányt aláíró 35 
állam és az UNESCO képviselője ismerteti 
ál láspontját az alkotás, a kultúra terjesz-

tése és a kulturális együttműködés kér-
déseiben. Tegnap ú jabb küldöltségvezetők 
kaptak szót. Tegnap mondta el beszédét 
Köpeczi Béla művelődési miniszter, a ma-
gyar küldöttség vezetője is. 

A fórum ma folytatódik. 
A. fórum szerdai eseményeit. Köpeczi 

Béla beszédét a 2. oldalon ismertetjük. 

Élelmezési világnap 

Kenyér, péksütemény 
Országos sütőipari tanácskozás Szegeden 

A magyar embernek ;1 

kenyér nemcsak egy a sok-
fele élelmiszer közül Ha 
mindig frisset. ropogósai, 
foszlós bélül kap az üzlet-
ben. a közérzete is jobb Tá-
lán azért vagyunk annyira 
igényesek, mert - nem volt 
ez mindig igv. s elnek kö-
zöttünk olyanok akik emlé-
keznek azokra az időkre, 
amikor még ebből sem j'u-
lolt elég. Nem véletlen, hogy 
a sütőipar szakemberei éno 
tegnap, szerdán, az élelme-
zési világnapon tartották 
meg a Technika Házában 
tudományos tanácskozásu-
kat a siilöipar aktuál is kér-
déseiről. 

A Szegedi Élelmiszeripari 
Főiskola es a Maevar Élel-
mezési Tudományos Egye-
sület kétévente rendezi meg 
az egy-egv iparágat érintő 
szakmai tanácskozást. A ga-
bona-. a hús-, a tej- és a 
baromfiipar után most a 
sütőipar került sorra Az or-
szág minden részéből ideér-
kező közel százötven részt-
vevő ket napon ál hallgat-
hat előadásokat az élelmi-
szeripari szakemberképzés-
ről. a kutatás es a műszaki 
fejlesztés legújabb eredmé-
nyéiről. 

A korszerű táplálkozás 
fokozatos térhódításával ke-

vesebb lisztes készítményt 
vásárolunk, mint korábban, 
de még igv is 82 kiló ke-
nyér és n kiló ncksüte-
mény az éves átlagfogyasz-
tásunk. Kezdetben az álla-
mosított. pékségekben zömé-
ben kézzel dolgozták ki a 
tésztái., s a pékek a kemen-
cékbe fáradságos munkával 
lapátoltak a kenyeret. A 
hetvenes évektől felgyorsult 
a sütőipar fejlesztése, amely 
a műszaki színvonalban is 
jelentős előrehaladást ered-
ményezett. Ma már a -iitö-
ipari termékek 90 számié-
kát a tanácsi feliigyeletű 
nagyüzemek gyártják. Nap-
jainkig egyharmaddal nőtt 
az ipar teljesítőképessége, 
az 1970-es szinthez képest. 
Ennek hatása érződik ab -
bé i . hogy a hétvégeken és 
a :'.iVo napos ünnepek előtt 
e g v ? kevesebb az elöre-
süiotl kényéi-. A legfonto-
sabb gyártási műveleteket 
korszerűsítették, tért hódi-
toltak a rövid átfutási ide-
jű tésztakészítést technoló-
giák. A komplexen gépesí-
tett termelövonalak aránya 

elél i a 22 százalékot, az 
üzemek 26 százaléka wa-es 
az ömlesztett liszt tárolá-
sára. a mozgó sütőfelületü 

kemencék a termelésből kö-
zel 6(1 százalékkal része-
sednek. A készáru szállítá-
sában jelentős lépés a mi-
nőségóvó konténeres rend-
szer terjedése. 

A választékból még min-
dig meghatározó a fehér-
kenyér, de az utóbbi évéfc 
gyártmánvfojlesztése ered-
ményeként egyre több ter-
mészetes adalékanyagot, 
burgonya- és kukoricapely-
het, zsiradékokat, fűszere-
ket tar talmazó kenyeret 
sülnek. A diétás élelmisze-
rek termékskáláiét a sütő-
ipar is gazdagítja. 

A korszerű gépek megkö-
vetelik, hogy hozzáértő em-
berek kezeljék, s a vállala-
tok szervezettsége sem mel-
lékes. A fizikai dolgozók fe-
le szakmunkás, s az alkal-
mazottak háromnegyed ré-
sze közép- vagy felső fokú 
szakképesítéssel rendelke-
zik. Epp az ö szakmai látó-
körüket tágítja ez a kutató-
kat. gyakorlati szakembere-
kel is megszólaltató rendez-
vény. A gyártmányfejlesz-
tésben vannak méa tartalé-
kok. s az eredményi mi, l'o-
gyusztók is bizakodva vár-
juk. 

T. Sz. I. 

S o m o g y i K í r o l y n é f e l v é t e l e 

Téli sátor borult az újszeged' xnortuszoda fölé. tegnap délre csaknem minden készen állt 
az úszók fogadására. A tanmedence körül még villanyszerelők dolgoztak, új, korszerű 
lámpákat szereltek föl. Ma reggel óta ú j r a látogatható a téliesített sportuszoda. Felvé-

telünk tegnap készült, a uagy medence melletti rácsokat helyezik el a szerelők 

Gyermekeink 
közétkeztetése 

Október 13-át az. ENSZ 
szervezete, a FAO élelme-
zési világnappá nyilvánítot-
ta. Ezen a napon. tegnap 
gyermekeink közétkeztetésé-
ről rendezett tanácskozást a 
megyei KÖJÁL egészségne-
velési, élelmezés- és táplál-
kozás-egészségügyi osztálya, 
valamint a megyei és a vá-
rosi tanács vb művelődési 
osztálya Szegeden. 

Amint Palotás Mária, a 
megyei Köjál főigazgató-
főorvosa bevezetőjében el-
mondta. alkalom ez arra, 
hogy világszerte nagyobb 
figyelmet szenteljenek a 
szakemberek is az élelme-
zés fontosságára. Szerencsé-
re hazánkban nem az a fő 
kérdés, van-c elegendő en-
nivaló a családok asztalán, 
hanem az, mit és miből 
mennyit eszünk. Az egészsé-
ges táplálkozással ugyanis 
számos, ma vezető halálok-
ként nyilvántartott betegség 
— mint a magas vérnyo-

más. a különböző érrendsze-
ri és egyes daganatos be-
tegségek — megelőzhető. 
Nem mindegy tehát a jövő 
nemzedék egészsége szem-
pontjából: mit teszünk gye-
rekeink elé odahaza és a 
napköziben. 

A gyermekélelmezés szak-
emberei tegnap meghallgat-
ták Bouguet Dezsőnek, az 
Országos Élelmezéstudomá-
nyi Intézet osztályvezető fő-
orvosának a táplálkozás-
egészségügyről szóló előadá-
sát, valamint Kajári Irén-
nek. a megyei Köjál főigaz-
gató főorvoshelyettcsének a 
megyei tapasztalatokról szó-
ló tájékoztatóját . 

A továbbképzés-jellegű 
előadássorozat október 23-
án és 30-án folytatódik, 
amikor a gyermekélelmezés 
gyakorlati gondjairól. a 
konyhák üzemeltetésének 
higiénés kérdéseiről hang-
zanak el előadások. 

Ch. A . 

* 


